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22 و   1 منطقــه  محلــه  را  آ شــهر
 1 4 0 3 یبهشــت  د ر ا   0 8 | شــنبه 
5 5 4 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

نشسـت هم اندیشـی بـا حضـور میثـم ظهوریـان، منتخـب مـردم مشـهد و کلات در دوازدهمیـن دوره 

انتخابـات مجلـس شـورای اسـلامی، حسـین عبـدا...زاده،  شـهردار  منطقـه یک  و رؤسـای شـوراهای 

اجتماعـی محـلات  منطقـه، بـا محوریـت بحـث و تبادل نظـر در راسـتای رفـع معضـلات  و  مشـکلات 

شـهروندان منطقـه یـک و رسـیدگی بـه مهم تریـن مطالبـات آنـان برگزار شـد.

 QقانونQاصلاحQضرورت
در ابتـد ای ایـن نشسـت، شـهردار منطقـه  با بیـان اینکه مشـهد شـهری ملـی و فراملی اسـت، گفت: 

طبـق آمـار در بازه زمانی 15 اسـفند  گذشـته تا 15 فروردین  امسـال بیـش از 11 میلیون زائر در مشـهد 

حضور داشـته اند .

 حسـین عبـدا...زاده گفت: برای خدمت رسـانی بهتر، مجموعه مدیریت شـهری، بخـش عمده ای از 

اعتبـارات خـود را بـرای پذیرایی از زائـران هزینه می کند. این مهم مسـتلزم حمایت جدی در سـطح 

کلان اسـت تـا با توجه به رشـد سـالانه حضـور زائران، شـهرداری مشـهد بتوانـد در عیـن توجه جدی 

بـه موضوعـات عمرانـی و نگهـداری شـهر، در مقوله خدمت رسـانی بـه زائـران موفق تر و شایسـته تر 

عمـل  کنـد. پس می طلبـد  که اعتبـارات زیارت در سـطح کلان و در بودجه کشـوری دنبال شـود.

در ادامـه، موضـوع تجمع مجتمع ها و مطب پزشـکان و تبعات ناشـی از آن از سـوی ریاسـت شـورای 

اجتماعـی محلـه احمدآباد مطرح شـد. اصغر عباسـی با اشـاره به تبـره 24 قانون 55 شـهرداری ها 

که در سـال 1343 وضع شـده اسـت، اظهار داشـت: این تبره  که طبـق آن، اطبای بومـی می توانند 

در واحدهـای مسـکونی خـود خدمـات ارائه کننـد، مربوط بـه بـازه زمانی ای بـود که تعداد پزشـکان 

انگشت  شـمار بـود و ایـن طـرح ازسـوی دولـت برای تشـویق بـه مانـدن در محـل و  دسترسـی راحت 

مـردم بـه پزشـکان در نظـر گرفته  شـد.  عباسـی افـزود: ضرورت دارد که ایـن قانون در مجلس شـورای 

اسـلامی ، اصـلاح  و بازنگری هایـی در خصوص آن انجام شـود.

افزایش جایگاه قانونی و رسمی  شوراهای اجتماعی محلات به عنوان نمایندگان محلی شهروندان، 

همسوشـدن دسـتگاه های مختلـف و برنامه ریزی واحد و منسـجم آن ها در تصمیم  هـای کلان برای 

رفع معضلات شـهری، رفع بلاتکلیفی شـهروندان محلـه آبکوه که به دنبال محقق نشـدن طرح های 

بازآفرینـی در ایـن محلـه پیش آمده اسـت و همچنیـن حل معضـلات ترافیکی،  از جملـه موضوعاتی 

بود که از سـوی شـوراهای اجتماعی محلات منطقه   مطرح شد.

 QشوراهاQتأثیرگذارQنقش
 میثـم ظهوریـان، نماینده مـردم  مشـهد  و  کلات در مجلس، به پاسـخ گویی و جمع بنـدی  موضوعات 

مطرح شـده  پرداخـت. او اظهـار داشـت: شـوراهای اجتماعـی محـلات می توانند فضای مناسـبی 

بـرای ارتبـاط با جامعه باشـند؛ همان گونه کـه در جریان انتخابات، با کمک این شـوراها در مسـاجد 

جلسـات متعـددی داشـتیم و بـا مشـکلات موجـود از نزدیـک آشـنا شـدیم . ظهوریـان تأکیـد کـرد: 

مـا به عنـوان نماینـدگان مجلـس محـال اسـت  بتوانیـم بـا تک تـک مـردم ارتبـاط بگیریـم، امـا ایـن 

حلقه هـای میانـی و رابـط مـردم می تواننـد سـاختاری باشـند کـه دغدغه هـا را به مـا منتقـل کنند.

 QپزشکانQمطبQجاییQجابهQبرایQقانونیQهایQچالش
ظهوریـان تریـح کـرد : سـلامت موضوعـی جـدی و مهـم اسـت. اگـر موضـوع جابه جایـی مراکـز و 

مطب های پزشـکان و حرفه های وابسته آن مطرح شود، باید با ابزارهای تشویقی این اتفاق رخ دهد؛  

چون قانون فعلا در این خصوص محدودیت هایی دارد. بهترین کار، دیدن فضاهای جایگزین است.

او در ادامـه بـا اشـاره بـه معضـلات و مشـکلاتی کـه در بافـت فرسـوده آبکـوه به دلیـل عـدم توفیـق در 

اجـرای طرح هـای ارائه شـده بـرای ایـن محلـه بـه وجود آمـده اسـت، افـزود: مشـکلات ما بـه  الگوی 

بافـت فرسـوده ای که در شـهر ما شـکل گرفته اسـت، مربـوط می شـود؛ همان طور که در محلـه آبکوه 

ایـن اتفـاق رخ داد ه اسـت و ذات  نوسـازی بافـت فرسـوده ، مبتنی بـر  بافت محلـه نبود.

نماینـده مـردم مشـهد و کلات در مجلس در پایان با بیـان اینکه این کار به سرانه مالـی زیاد نیاز دارد، 

گفـت: باید الگـوی بازآفرینی بافت تغییـر کند تا مردمی که در بافت سـاکن هسـتند، سرمایه گذاری 

کننـد و مانـدگار باشـند و همان هـا دوباره در آن منطقه سـاکن شـوند و موضوع بهسـازی و نوسـازی 

محـلات هـدف این چنینی سرعـت یابد.

حسـینبرادرانفر|این روزها که شـاهد طراوت بهاری و سرسبزی شهرمان هستیم، نقش فضاهای 
سـبز در تلطیف این هوای پاک بیش از پیش نمایان می شـود. باوجوداین در برخی محلات، اوضاع 

فضای سـبز به توجه بیشـری نیـاز دارد. در محلـه نوید، جای برخـی درختان که در زمسـتان قطع 

شـده اند، خالی اسـت و ریشـه به جا مانده آن ها برای اهالی مشکل سـاز شده است.

 QدردسرسازQهایQگودال
در  راسـته خیابـان اصلـی محله نویـد، درختـان چندسـاله و سـایه دار سر بر افراشـته اند اما بین 

آن ها جـای برخـی درختان خالـی را می تـوان دید.

علی سـمیعی، یکی از سـاکنان این محله، می گوید: زمسـتان دوسـال قبل که سرمای شدیدی 

آمـد، برخـی درختـان چندسـاله و قطـور ایـن راسـته به دلیـل سرمـای استخوان سـوز خشـک 

شـدند. ایـن درختـان خشک شـده تـا مدتـی مزاحمت هایی بـرای اهالی ایجـاد کردنـد. برخی 

از شـاخه های خشک شـده در اثـر وزش بـاد  شکسـت و روی سر عابـران می ریخـت.

او در ادامـه می گویـد: برخـی شـهروندان به دنبـال آن بودنـد که درختـان خشک شـده مزاحم را 

قطـع کنند، اما شـهرداری مانع شـد و گفت ایـن کار ضوابط و قانـون دارد. به هرحـال بعد از کلی 

مکافـات و طی شـدن مراحـل قانونـی، مأموران فضای سـبز شـهرداری در محل حاضر شـدند و 

ایـن درختان را قطـع کردند.

بـه گفتـه شـهروندان طـی دو سـال گذشـته، ریشـه ها و گودال هـای به جا مانـده در معابـر محله 

دیـده می شـد. غلام رضـا غدیـری، از سـاکنان ایـن محلـه، بـا نشـان دادن یکـی از گودال هـای 

به جا مانـده می گویـد: خیلی از اوقـات عابران پیاده متوجه این جای خالی نشـده اند و پایشـان 

داخـل گودال رفته اسـت و بـه زمیـن خورده اند.

غدیـری در ادامـه می گویـد: برخـی مغازه دارها و شـهروندان نیز ایـن گودال ها را با سـطل زباله 

اشـتباه گرفته انـد و زباله هـای داخـل مغـازه و حتـی منزلشـان را بـا جـارو بـه داخـل ایـن گودال 

می ریزنـد. البتـه پاکبان هـا به جمـع آوری زباله هـا می پردازند اما باز هم بخشـی از ایـن زباله ها 

باقـی می مانـد و این موضـوع از لحاظ بهداشـت و سـلامت تأثیر بدی خواهد داشـت.

 درخواسـت اهالـی از شـهرداری ایـن اسـت کـه هرچـه زودتـر نهال هـای جدیـدی را جایگزیـن 

درختـان خشک شـده کننـد. قاسـم شـعبانی، یکـی دیگـر از سـاکنان محلـه نویـد، می گویـد: 

مـا زمسـتان سـال گذشـته، از نیروهـای فضای سـبز منطقـه خواسـتیم که چنـد نهـال بیاورند و 

جایگزیـن درختـان قطع شـده کننـد، امـا پیگیـری جـدی در ایـن زمینه نشـد.

او ادامـه می دهـد: اگـر شـهرداری نمی خواهـد نهالـی بـکارد، حداقـل بیاینـد و ایـن گودال ها 

را پـر کننـد تـا پـای مردم آسـیب نبینـد. شـعبانی می گویـد: برخـی از اهالـی می توانند بـا هزینه 

خودشـان درخـت بکارنـد و حتـی آبیـاری آن را هـم خودشـان انجـام دهنـد امـا موضـوع ایـن 

 اسـت کـه اسـتفاده از آب شرب شـهری معذوریـت شرعـی دارد و از طـرف دیگر، هزینـه آب هم کم 

نیست.

 QشدهQقطعQدرختانQجایQبهQنهالQکاشت
رئیـس اداره فضـای سـبز منطقـه2 د راین بـاره می گویـد: قطع درختـان خشک شـده در اختیار 

سـازمان پارک هـا و فضـای سـبز شـهرداری اسـت و پروسـه زمانـی خـاص خـود را دارد. اگر قطع 

درخـت بـه هردلیلی کامـل صورت نگیـرد  و بقایایی باقی مانده باشـد، شـهروندان بایـد ازطریق 

سـامانه فضای سـبز اعـلام کنند.

غلامحسـین عباسی درباره جای خالی درختان این طور توضیح می دهد: موضوع با کارشناس 

فضـای سـبز ناحیه مطرح و بعـد از تأیید نهال جدید کاشـته خواهد شـد. درباره آبیـاری درختان 

اگـر شـهروندان تمایـل بـه همکاری داشـته باشـند، در صـورت تأییـد در قبـض آب آن هـا درنظر 

گرفتـه خواهد شـد. 
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1منطقه
باغچهQهایQبدونQدرختQمحلهQنوید،QهمQنازیباQهستندQوQهمQدردسرساز

درختانقطعشدهبیجانشین

نظرQنمایندهQمردمQمشهدQدرQمجلسQآتیQدربارهQجابهQجاییQمطبQپزشکانQاحمدآباد:

ابزارتشویقیراهحلاست
2منطقه



3 دريافت نسخه الكترونيک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r

حسـینبرادرانفر| مراکز بهداشت در 
هفته سلامت، جنب و جوش بیشتری 

دارند. هفته گذشـته، مرکز بهداشت 

احمدی نیـز فعال تر از روزهای پیش 

بود. سرکشی به مدارس برای بررسی 

وضعیـت جسـمانی دانش آمـوزان 

در ایـن هفتـه به صـورت ویـژه انجـام 

شـد. در ایـن گفت وگـو، کارشـناس 

شـت  ا قـب سـلامت مرکـز بهد مرا

احمـدی از برنامه هـای ایـن مرکـز

می گوید.

علیرضـا عباس پـور می گوید: یکی از 

فعالیت های مراکز بهداشـت در این 

هفته، برگزاری کلاس های آموزشـی 

در تعدادی از مدارس محدوده محله 

کلاهدوز و محلات اطراف بود.

کارشـناس مراقـب سـلامت مرکـز 

بهداشـت احمـدی در ادامـه بیـان 

می کنـد: بنابـر درخواسـت مسـئول 

مدرسه و تشخیص کارشناس سلامت،

کلاس هـای آموزشـی مورد نیـاز در 

حـوزه سـلامت جسـم و روان بـرای 

دانش آموزان و والدین آن ها به رایگان 

برگـزار می شـود.

به گفته او این مرکز یکی از چهارمرکز 

فعال در منطقه2 است که کارشناس 

تغذیـه، کارشـناس سـلامت روان،

مراقـب سـلامت و پزشـک عمومـی ،

همیشـه در آن حضور دارند.

به گفته او تسـت های سلامت چشم،

گوش، تغذیه و زبان برای دانش آموزان 

انجام می شـود و در صورت تشخیص 

بیـماری آن هـا بـه مراکـز درمانـی 

مورد نظـر ارجـاع می شـود و بیـماری 

آن ها پیگیری خواهدشـد.

عباس پور در ادامه می افزاید: سلامت 

زنـان به ویـژه مـادران بـاردار نیـز در 

اولویـت کاری ماسـت. مـا بـا اولیـن 

حضور مـادر باردار، پرونـده ای برای 

او تشـکیل می دهیـم و ایـن ارتبـاط و 

مراقبـت از مـادر و بچه تا زمـان تولد و 

بعد از تولد تا سنین کودکی و نوجوانی 

ادامه خواهد داشت.

کارشـناس مراقـب سـلامت مرکـز 

: یـد ی می گو حمـد شـت ا ا بهد

متأسفانه در سـال های اخیر، شاهد 

افزایش شـیوع بیماری های عمومی 

و عفونی هسـتیم. سالک نمونه ای از 

بیماری های عفونی است. متأسفانه 

بـا افزایش تعـداد سـگ های خانگی 

در شـهر، خطـر افزایش ایـن بیماری 

وجود دارد.

او ادامـه می دهـد: مـورد دیگـر این 

است که متأسفانه برخی شهروندان 

بـه واکسیناسـیون اعتقادی ندارند 

و تحـت تأثیـر افـراد نا آگاه هسـتند.

شـند کـه  د مطمـئن با فـرا یـن ا ا

واکسیناسیون ضروری است و آن ها 

را در برابـر بسـیاری از بیماری هـا 

مصـون خواهـد کـرد.

QسلامتQهفتهQدرQاحمدیQبهداشتQمرکز
جنبQوجوشQبیشتریQداشت

توجهویژه
بهبهداشتمدارس

شھر خبر

1منطقه

 اجرای ٨هزارمترمربع پیاده روسازی در سال گذشته
شـهردار منطقه یک مشـهد گفت: در سـال گذشـته،2هزار و 200 متر خط کشـی عرضی معابر سواره رو 

در منطقـه یک با اعتبـاری بالغ بر 8میلیارد ریال انجام شـد.

حسـین عبـدا...زاده ادامـه داد: همچنیـن ۶5هـزار مـتر طـول خط کشـی محـوری معابـر سـواره رو بـا 

اختصـاص اعتبـار ۷ میلیارد ریـال بـه مرحلـه اجـرا در آمد.

او از احـداث دویسـت متر سرعت گیـر و سرعـت کاه در سـال گذشـته خـبر داد و گفت:۶هـزار مترمربع 

از مسـیرهای دوچرخـه منطقه یک نیز در سـال گذشـته بازسـازی شـد.

عبـدا...زاده گفت: بیش از 8هـزار مترمربع عملیات بهسـازی پیاده روهای بولوار دسـتغیب حدفاصل 

میـدان راهنمایـی تـا سـه راه فلسـطین بـا اعتبـار ۹4 میلیارد ریـال و بالغ بـر 2هـزار و ۷00 متر مربـع 

لکه گیـری و بهسـازی پیاده روهـا بـا صرف اعتبـار حـدود 15میلیارد ریـال، در سـالی که گذشـت، اجرا 

شد.

شـهردار منطقـه یـک افـزود: در تلاشـیم بـا برنامه ریـزی مناسـب در سـال جدیـد و اجـرای عملیـات 

احـداث و مرمـت به صـورت گسـترده، کیفیـت پیاده روهـای معابـر منطقـه بهبـود یابـد.

اجرایQشبکهQجمعQآوریQآبQهایQسطحی 
او در ادامـه بااشـاره به تـلاش بـرای تکمیـل و تسریـع در اجـرای شـبکه جمـع آوری آب هـای سـطحی 

منطقـه گفـت: ایـن اقدام یکـی از ضروریات مورد نیـاز برای هدایـت و کنترل روان آب های سـطحی در 

فصـول پر بارش سـال اسـت. در این راسـتا کانال جمـع آوری آب های سـطحی بولوار شـهید منتظری 

در ضلـع غربـی نیـز بـا 1500 مـتر طـول لوله گـذاری و بـا اختصـاص اعتبـار 100 میلیارد ریـال

 احداث شد.

عبـدا...زاده از احـداث 800 مـتر کانـال جمـع آوری آب هـای سـطحی در بولـوار ملک آباد (ضلع شـمالی) 

خـبر داد و گفت: سـاخت فـاز اول این طرح حدفاصل کال نسـترن تا میـدان آزادی به طـول هزارمتر انجام 

شـده اسـت و حد فاصـل میدان فلسـطین تا کال نسـترن در ادامـه انجام خواهد شـد.

بهبود تردد شهروندان 
در بولوار هدایت

شـهردار منطقه2 مشـهد گفت: درراسـتای بهبود و 

بهسازی  معابر خاکی و پیرو درخواست های متعدد 

شهروندان محله ابوطالب، معبر فرعی ابوطالب۶1

با مساحت حدود 1200مترمربع آسفالت شد.

سـیدعلی حسـین پور در ادامـه بـا اشـاره به اینکـه 

خیابـان شـهید جـوادی14، واقـع در نجـف25 جزو 

معابر خاکی حاشیه شهر محسوب می شود، افزود:

پیـش از آسـفالت این معـبر، خاک بـرداری و اجرای 

جـدول قاشـقی، سـپس آسـفالت ایـن خیابـان بـه 

مساحت حدود 350مترمربع انجام شد. او  همچنین 

از اجرای روکش آسـفالت خیابان هدایت خبر داد و 

گفـت: باتوجه بـه درخواسـت های مردمـی و بهبود 

تردد شـهروندان، عملیات تراش و روکش آسـفالت 

از سـاعت 22تا ۶صبـح در بولـوار هدایـت در حـال 

اجراست.حسین پور گفت: شهرداری برای آبادانی و 

پیشرفت شهر، عدالت محله ای را در دستور کار خود 

قرار داده است. در همین راستا اجرای فعالیت های 

عمرانی با هدف کسـب رضایت بیشـتر شـهروندان 

و بهبـود چهـره عمومی شـهر انجام می شـود.

اجرای ٧ مورد برش اسکلت
نظارت شهرداریها  با افزایش ساخت و ساز های 

غیر مجاز  افزایش یافته است؛ چنان که از ابتدای 

سال جاری، هفت مورد برش اسکلت ساختمان با 

طبقات مازاد انجام شده است.چهار برش اسکلت 

در محدوده خیابان ابوطالب ۶1، عبدالمطلب 30،

توس 41 (درودی 13) و توس ۹1 (شـهید بصیر ۶) 

انجام شـده اسـت. سـه مورد برش اسـکلت نیز در 

محدوده خیابان کشـاورز 4، تـلاش 15و خیبر 1۶

انجام گرفته اسـت.

خط کشی عابر پیاده  
بـا هـدف ایمنـی مـردم،   خط کشـی عابـر پیـاده 

فیکـی تقاطـع موحدیـن - و رنگ آمیـزی ترا

شهید کاشـانی انجـام شـد.این خط کشـی بـه 

میزان 4۷0 مترمربع انجام شده و شامل خط کشی 

عابر پیاده ، یلوباکس، فلشـی و نوشـتاری اسـت.

خطـوط عابر پیـاده باعـث افزایـش ایمنـی عبور 

عابران می شـود. این خطوط به رانندگان نشـان 

می دهد که در این محل ممکن است عابران پیاده 

عبـور کننـد تا سرعـت خـودرو را کنـترل کنند.

1 2منطقه منطقه

فی ینفوگرا ا

2منطقه

راستهآبگیریلیمووغوره
درخیابانآیتا...عبادی

فرامـرزی| اگر سـاکن شـمال شـهر 
هسـتید و می خواهیـد آبلیمـو 
و آبغـوره را بـا  کیفیـت و قیمتـی 
مناسـب بخریـد، خواه ناخـواه 
باید مسیرتان را به سمت خیابان 
آیت ا...عبادی کج کنید. عصرهای 
فصل بهار و تابستان، بخشی از این 
خیابان پر از شهروندانی می شود 
که بـرای خرید ایـن دو محصول 
مراجعـه می کننـد. در این مدت،
صـدای دسـتگاه های آبگیـری 
در پیـاده رو به وضـوح بـه گـوش 
می رسـد. در سایر فصول سال نیز 
مغازه دارها لیموی شـیراز و غوره 
کاشـمر را در انبارهایشان دارند.

اولین صنف شروع به کار
فعال آبلیموگیری1360

واحدهای 
اقتصادی فعال

محدوده 
فعالیت

صنوف 
فعال

دسترسی

اشتغال زایی 
مستقیم

اشتغال زایی 
غیرمستقیم

350نفر115

570نفر  از خیابان آیت ا...عبادی20
تا چهارراه راه آهن

آبلیموگیری، ترشیجات، طباخی،
تعمیرات موبایل، سوپرمارکت،

نانوایی و...

وسایل حمل ونقل عمومی 
خط 38،57،39،36 اتوبوس رانی



42 و 1 منطقــه  محلــه  را  آ شــھر
1 ۴ ۰ ۳ یبھشــت  د ر ا   ۰ ۸ | شــنبه 
۵ ۵ ۴ محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

پارکینگQیاQانبارQخصوصی؟ 
رئیس هیئت مدیره مسجد النبی(ص) در 

ادامـه می گویـد: از ابتـدا قرار بود بخشـی 

از پارکینـگ به مـردم اختصاص داده شـود،

اما بعد از ساخت، مسئولان بیمارستان گفتند 

پارکینگ خصوصی و متعلق به بیمارستان است 

و بـا همین بهانه از ورود مـردم جلوگیری کردند.

او ادامه می دهد: دو سـؤال از مسئولان شهرداری دارم؛

اگـر ایـن ملـک خصوصـی اسـت، چطـور مجـوز احـداث 

پانزده طبقه به مالک داده شـده اسـت؛ د رحالی که تراکم 

در ایـن محـدوده در آن بازه زمانی سـه طبقه بیشـتر نبود؟ 

سـؤال دومـم این اسـت اگـر ملـک خصوصی اسـت، باید 

یک دهانـه درِ  خروجی برای خودروها داشـته باشـد؛ چرا 

باید حـدود بیسـت متر از  معبر پیـاده رو بـا چهار دهانه درِ 

پارکینگـی بزرگ بـه این ملـک اختصاص داده شـود؟

عباسـی بـا تأکیـد بـر پیگیـری مجدانه کسـبه و سـاکنان 

خیابـان عـارف  می گوید: در زمـان احداث بنـا، تابلوهای 

پارکینگ عمومی در ورودی خیابان های عارف، محتشمی 

و عـارف 10 نصب  و بعد از بهره بـرداری پارکینگ یکی یکی 

 حذف شد. الان فقط نبش عارف 10 تابلو و فلشی به سمت 

پارکینـگ مکانیـزه وجود دارد که خود هـمان تابلو موجب 

سردرگمی بیشـتر مردم می شود.

او بـه تجمع چند سـال قبل نمازگـزاران مسـجد به خاطر 

خلف وعده مدیران بیمارستان اشاره می کند و می گوید:

چند وقـت بعـد از این تجمـع، نامـه ای از سـوی مدیریت 

بیمارسـتان به هیئت امنای مسـجدالنبی(ص) ارسال شد 

کـه در بند اول  نامه پذیرفته بودند مردم هم باید از ظرفیت 

پارکینگ اسـتفاده کننـد، اما باز هم ایـن اتفاق نیفتاد.

عباسـی ادامـه می دهـد: دوربین هـای مسـجد، سـمت 

ورودی پارکینـگ قرار دارد. بر اسـاس فیلـم  دوربین های 

مداربسـته، خودروهـای حمـل دارو بـه آنجـا رفت و آمـد 

می کننـد. مدتـی اسـت متوجـه شـده ایم   طبقـات بالای 

پارکینـگ بـه انبـار دارو اختصاص داده شـده اسـت.

جراحانQمهمان،QدرQاولویتQداشتنQجایQپارك 
علـی  مقدم، یکـی دیگر از سـاکنان قدیمی ایـن  خیابان ،

می گوید: طوری که از صحبت های کارکنان بیمارسـتان 

دستگیرمان شده است، خیر پارکینگ بیشتر به پزشکان 

متخصـص که از بیمارسـتان های دیگر بـرای انجام عمل 

جراحـی بـه ایـن بیمارسـتان می آینـد، می رسـد و همـه 

کارمندان و کادر درمانی بیمارسـتان هم امکان استفاده 

از فضـای پارکینگ بیمارسـتان را ندارنـد و خودروها را در 

حاشـیه خیابان عارف پـارک می کنند.

 او با اشاره به پارک سرتاسری خودرو در دو طرف این خیابان 

ادامه می دهد: کارمندان و کارکنان این بیمارستان چون 

اول وقت می آیند ، ماشین هایشان را در این خیابان پارک 

می کننـد؛ بـه همین دلیـل جای پارکـی برای کسـبه این 

کوچه که ساعت 8-۹ می آیند، نمی ماند.

مقـدم در ادامـه می  گوید: چـون پارکینـگ دیوار به دیوار 

مسجد است، بارها دیده ایم تا یکی از کارکنان بیمارستان 

خودرویـش را از حاشـیه خیابـان برمـی دارد، نگهبـان 

پارکینگ، بلافاصلـه خودرو دیگری را جایگزین می کند.

آن هـا در فاصله صبح تا ظهر چند بار  اقـدام به جا به جایی 

خودروهـا می کنند.

 او دلیـل ایـن حرکـت را معطل نشـدن پزشـکان به خاطـر 

پارک خودرو در طبقات پارکینگ مکانیزه عنوان می کند 

و می گوید: بعد از جلسـاتی که سـال گذشـته با یکی 

از  شـهرداران  وقـت منطقـه  یـک، در همیـن  

خصـوص  داشـتیم، ایشـان به صـورت 

ناشـناس قصد ورود به پارکینگ را 

داشت که نگهبان پارکینگ،

مانع از ورودش شد.

فاطمهسیرجانی|ترافیک و معضلاتش چون غده سرطانی سال هاست که در محله احمدآباد ریشه 
دوانده  و روز به روز رشـد می کنـد و دامنه سرایتش از خیابان های اصلـی به کوچه  پس کوچه  های 

فرعی رسـیده اسـت. حضور پر رنـگ مأمـوران راهنمایی و رانندگی هم پاسـخ گوی این میزان 

بلبشـوی ترافیکی و تبعات ناشی از آن نیست.

خیابـان عـارف   از شریان هـای مهم بـرای تردد افرادی اسـت که بـه مراکز درمانـی و مجتمع های پزشـکی واقـع در این کوچه 

رفت و آمـد می کننـد. نبـود جـای پـارک موجـب راه بندان های متعـدد در ایـن معبر می شـود. از  ایـن رو بهریـن راه  برای 

کاهـش بـار ترافیکـی، سـاخت و جانمایـی پارکینگ هـای مکانیزه و چند طبقه اسـت تـا کمی از بـار ترافیکـی کم کند. 

ایـن راهـکار در اوایـل دهـه ۹۰ منجر بـه توافقی بین  مسـئولان وقـت شـهرداری، سـازمان حمل و نقـل و ترافیک و 

متولیـان بیمارسـتان مهـر حضرت عباس(ع) شـد و این توافقـات نیز صدور مجوز  سـاخت پارکینـگ مکانیزه 

پانزده طبقـه بیمارسـتان مهـر را در پی داشـت، البته  با این شرط کـه  عموم مردم بتواننـد از آن پارکینگ 

بهره منـد شـوند. ایـن شرط اما روی کاغـذ ماند و طبق شـواهد و مـدارک، نه تنها مـردم نمی توانند 

از آن اسـتفاده کننـد، که حتی همـه کارکنان و کادر درمانی بیمارسـتان امکان اسـتفاده از 

پارکینگ را ندارند.

ن جلد ستا ا د

مطالباتQوQگلایهQهایQکسبهQوQساکنانQاحمدآبادQازQوعدهQQهایQبرزمینQماندهQمسئولانQدربارهQپارکینگیQکهQقرارQبودQعمومیQQباشد

بهاسمپارکینگعمومی،بهکامبخشخصوصی

 QساختQازQبعدQاگرهایQوQاما
پارکینگ

رئیس هیئت مدیره مسـجد النبی  (ص) به عنـوان نماینده اهالی 

و کسـبه محلـه احمدآباد که سال هاسـت  پیگیر موضوع ایـن پارکینگ 

اسـت، بـه مـا می گویـد: بنـا بـود پارکینگـی طبقاتـی احداث شـود کـه حداقل 

پنجاه درصـد ظرفیـت آن در اختیـار عمـوم قـرار گیـرد، امـا متأسـفانه  بیمارسـتان 

بعـد از گرفـتن امتیازاتـی از شـهرداری و سـازمان ترافیک بـرای احداث ایـن پارکینگ ،

به مـرور بـر سر اسـتفاده عمـوم،  امـا و اگرهایی مطرح کـرد و در نهایـت بعـد از بهره برداری،

اجـازه  ورود خودروهـای متفرقه بـه داخل پارکینگ داده نشـد.

اصغر عباسی به بازدید میدانی چند نفر از نمایندگان مجلس، اعضای شورای شهر، شهرداران 

منطقـه و ... از معضـلات ترافیکـی ناشـی از فعالیت مجتمع های پزشـکی و خدمـات درمانی در 

محلـه احمدآبـاد و پارکینـگ بیمارسـتان مهـر اشـاره می کنـد و ادامه می دهـد:   از زمـان افتتاح 

تـا الان چنـد شـهردار در منطقـه یـک، تودیـع و معارفـه شـده اند. بـه همـه آن هـا هـم  موضـوع 

پارکینگ بیمارسـتان مهر منتقل شده، اما متأسفانه تا الان کسی نتوانسته است راهکاری 

قانونـی بـرای این موضـوع ارائه کند. او به عنـوان یکی از اعضای شـورای اجتماعی محله 

احمدآباد پیگیر این موضوع است. عباسی با اشاره به مکاتبات صورت گرفته از سوی 

 مدیر عامل سـازمان حمل و نقل و ترافیک شـهرداری مشـهد با شهردار منطقه 

یک  در سـال ۱۳۹۴ می گویـد: در یکـی از نامه ها خطاب به  شـهردار وقت 

منطقـه   به صراحـت آمده اسـت که ارائـه مجوز احـداث پارکینگ 

طبقاتـی به بیمارسـتان، منوط بـه اسـتفاده عموم از 

فضای مازاد پارکینگ بوده اسـت.



5 دريافت نسخه الكترونيک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r

 QفوقانیQطبقاتQدرQسرمQانبار
در ادامـه گـزارش میدانی معضـلات ترافیکـی خیابان 

عـارف و  ادعاهـای مطرح شـده در خصـوص پارکینـگ 

بیمارسـتان مهر به پارکینگ این بیمارسـتان  سر زدیم.

نگهبـان  پارکینـگ مدعـی می شـود ایـن پارکینـگ 

خصوصـی و مختص پزشـکان بیمارسـتان مهر اسـت.

یکـی  دیگـر از نگهبان هـا می  گویـد:  ایـن پارکینـگ 

پذیـرش عمومـی دارد، امـا فقـط سـی درصد. در حـال 

حـاضر چـون  طبقـات بالایـی دچار نقـص فنی اسـت ،

امـکان پذیـرش بـرای عمـوم نیسـت.

او می گوید: چند وقت قبل دستگاه دچار نقص فنی شد 

و به مدت سه روز خودروها در پارکینگ محبوس شدند.

از یکـی از متصدیـان پارکینـگ دربـاره علـت اینکـه 

بـه خودروهـای متفرقـه اجـازه ورود داده نمی شـود،

می پرسیم که می گوید: طبق دستور مدیر بیمارستان،

اولویـت پـارک خـودرو در ایـن پارکینـگ با پزشـکان 

است؛ حتی کادر درمانی و کارمندان خود بیمارستان 

در اولویـت قـرار نمی گیرند.

از او می پرسـم: پـس چـرا خـودرو پزشـکان را با وجود 

همیـن اولویـت در حاشـیه خیابان پـارک می کنید؟  

یکـی از آن هـا منکـر می شـود و دیگـری می گوید:

 پزشـکی کـه عمـل دارد، نمی تواند نیم سـاعت معطل 

پاییـن و بالا رفـن خودرو و پارک آن در طبقات شـود.

شـاهد از غیـب می رسـد. آقـای دکـتری در ورودی 

منتظـر تحویل گرفـن سـوئیچ اسـت. خـودم را بـه او 

می رسـانم تا درباره  علت پارک خودرویش در حاشیه 

خیابان بپرسـم؛  آن هم با وجود داشن جای پارک در 

پارکینـگ مکانیزه! آقای  دکـتر  در حالی که به سرعت 

بـه سـمت خودرویـی کـه درسـت روی پـل و مقابل درِ 

ورودی منزلـی پـارک کرده اسـت مـی رود، می گوید:

نـم  .  نمی توا شـتم ا یـت د یز و

یک ساعت در طبقات 

معطـل بمانم.

نـد بنـا  گفتـه نما نا

بـه صحبـت یکـی از 

افـراد مطلـع از ایـن 

ت  ، طبقـا ع ضـو مو

بـالا بـرای اسـتفاده 

عمـوم اسـت امـا در 

حال حـاضر به دلیل 

نقص فنی و قابل استفاده 

نبودن به محل دپوی 

انبار سرم بیمارستان 

تبدیل شـده است.

منتظرQپاسخQمسئولانQبیمارستانQهستیم! 
تنهـا دو مـاه از معارفـه شـهردار منطقـه یـک می گذرد.

دربـاره موضـوع ذکر شـده بـا او گفت وگـو کردیـم و بنـا 

شـد حسـین عبدا...زاده با مدیران بیمارسـتان و مردم 

جلسـه ای ترتیـب دهـد کـه نتیجـه ایـن جلسـه را در 

شـهرآرامحله اطلاع رسـانی خواهیـم کـرد.

در ادامـه پیگیری موضوع پارکینگ بیمارسـتان مهر 

حضرت عبـاس(ع) بـه سراغ رئیس کمیسـیون عمران،

حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد رفتیم.

مجید نژاد حسین که مدتی نیز در سمت 

شهردار منطقه یک خدمت کرده 

اسـت، در این بـاره گفـت: نوع  

تفاهم  نامـه بیـن شـهرداری  و 

بیمارستان مهر بررسی و نتیجه 

اعلام خواهد.

تلاش  هـای تلفنـی و حضـوری مـا بـرای گفت وگـو  بـا 

مدیریـت بیمارسـتان مهـر میسر نشـد، اما بر اسـاس 

مـن بخشـی از خبر خبرگزاری تسـنیم که در  مراسـم 

افتتاحیه پارکینگ مهر در تاریخ 2۶ اردیبهشت 13۹۶

بـه نقـل از غلامرضـا فـرودی، رئیـس بیمارسـتان مهر 

حضرت عباس (ع)، منتشر شده است ،« پارکینگ بزرگ 
و مـدرن طبقاتـی بیمارسـتان مهر حـضرت عباس(ع)

مشـهد با هـدف کمک و روان سـازی بـار ترافیکی در 

پانزده طبقه سـاخته شده است.» او در این گفت وگو،

 هـدف از سـاخت ایـن پارکینـگ را سـهولت در امـر 

پـارک همـه خودروهـا به ویـژه مراجعه کننـدگان بـه 

بیمارستان مهر حضرت عباس(ع) و همراهان بیماران 

بستری شـده در این بیمارسـتان بیان کرده است. در 

این گزارش، مستندات ارائه دادیم و با مردم گفت وگو 

کردیـم. هر چند بخش زیـادی از مصاحبه شـونده ها 

امیـدی بـه حـل مشـکل نداشـتند، شـهرآرامحله تـا 

رفع مشـکل مذکـور، پیگیری را ادامـه خواهد داد.

نقص فنی و قابل استفاده 

حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد رفتیم.

مجید نژاد حسین که مدتی نیز در سمت 

شهردار منطقه یک خدمت کرده 

اسـت، در این بـاره گفـت: نوع  

تفاهم  نامـه بیـن شـهرداری  و 

بیمارستان مهر بررسی و نتیجه 

اعلام خواهد.

 هـدف از سـاخت ایـن پارکینـگ را سـهولت در امـر 

پـارک همـه خودروهـا به ویـژه مراجعه کننـدگان بـه 

بیمارستان مهر حضرت عباس(ع) و همراهان بیماران 

بستری شـده در این بیمارسـتان بیان کرده است. در 

این گزارش، مستندات ارائه دادیم و با مردم گفت وگو 

کردیـم. هر چند بخش زیـادی از مصاحبه شـونده ها 

امیـدی بـه حـل مشـکل نداشـتند، شـهرآرامحله تـا 

رفع مشـکل مذکـور، پیگیری را ادامـه خواهد داد.

ن جلد ستا ا د

مادهQقانونیQدردسرساز 
مصطفی کاشانی، یکی از کسبه راسته خیابان عارف، با گلایه از مسئولان 

و پاسخ گو نبودنشـان می گویـد: آن قدر آمدنـد و رفتند  و مـا گفتیم و آن ها 

شـنیدند که دیگر خسته شده ایم. نشسـت ها، نامه نگاری ها و مطالبات،

همه و همـه، بر زمین ماند.

او می گویـد: دی ماه سـال گذشـته سـاکنان و کسـبه خیابـان احمدآباد 

بـا فرمانـدار جلسـه داشـتند. در ایـن نشسـت، مشـکلاتی را کـه فعالیت 

مجتمع هـای پزشـکان بـرای محلـه ایجـاد کرده اسـت، مطـرح کردیم. از 

پارکینـگ بیمارسـتان مهـر هـم گفتیم ، امـا بی فایـده بود.

نـون محـل مطـب پزشـکان  کاشـانی می گویـد: ماده واحـده قا

مصوب13۶۶/10/20 مجلس شـورای اسـلامی، فعالیت شغلی پزشکان 

و صاحبـان حرفه هـای وابسـته در سـاختمان های مسـکونی و تجـاری 

ملکـی و اجـاری را بلامانـع اعـلام کـرده اسـت و دردسر هـم از همین جـا 

شروع می شـود. نمی دانـم چطـور بعـد از گذشـت سـالیان متـمادی این 

قانون دسـت و پاگیر تغییر نکرده اسـت. تعداد خودروهـای آن زمان کجا 

و الان کجـا! مگـر هر مجتمع مسـکونی چندجـای پـارک در پارکینگش 

دارد کـه آن همـه دکـتر و مراجعانـش را بـه ایـن مجتمع هـا می کشـاند؟

بـه گفته کاشـانی، سـود جوها بـا گرفن مجـوز مجتمـع مسـکونی  اقدام 

بـه سـاخت بناهـای چند طبقـه می کننـد و از آنجا کـه طبـق قانـون،

پزشـکان و خدمـات درمانی مرتبط بـا آن می توانند در بناهای مسـکونی 

فعالیت داشـته باشـند و موضـوع تجاری بودن ایـن بناها منتفی اسـت،

در مجتمع هـای مسـکونی پزشـکان مشـغول به کار می شـوند.  نفـع این 

کار بـه اطبـا  می رسـد و دردسرش بـه مردم.

او در ادامـه می افزاید: تغییر کاربری پارکینگ مجتمع های  مسـکونی به 

داروخانه، آزمایشـگاه، سونوگرافی و... باعث تشدید ترافیک و هرج و مرج  

ناشـی از نبـود جـای پـارک خـودرو می شـود. ایـن موضـوع در نشسـت 

فرمانـدار مطـرح و مطالبـه شـد و  مهلـت 10روزه برای بررسـی به شـهردار 

وقـت منطقه یک داده شـد، امـا باز هـم اوضاع تغییـری نکرد.

سردرگمیQمسافران 
محمد کاظـم ابراهیمـی کـه میوه فروشـی اش نبـش عـارف 10 اسـت،

در ادامـه حرف هـای همسـایه اش می گویـد: ظاهـرا نصـب تابلوهـای 

نمادیـن در خیابان که نشـان مـی داد پارکینگ عمومی کجاسـت، برای 

گرفـن مجـوز بود.

او بـا اشـاره به فلـش تابلـو پارکینـگ می گویـد: وجـود ایـن تابلـو خودش 

دردسر سـاز اسـت؛ چون بیمارانی که از شهرستان به این محله می آیند با 

دیدن تابلو به طرف پارکینـگ می روند، اما اجازه  ورود به آن ها نمی دهند 

و بـه خاطـر یک طرفه بـودن کوچه هـا در کلاف سر درگم ترافیـک خیابان 

احمدآباد گیـر می کنند.

نامه مهدی امامی میبدی، مدیر عامل سازمان حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری مشهد به ساسان نورین مقدم، شهردار 

منطقه، مورخ ۱۳۹۴/۵/۱۵

در این نامه، مدیر عامل سازمان ترافیک پیشنهاد مدیریت 
بیمارســتان مهر را در خصوص احــداث پارکینگ عمومی 
مثبت ارزیابی و موافقت خود را با این پیشــنهاد اعلام کرده 
است. در بخشــی دیگر از این نامه آمده است:«تأییدیه فوق 
در صورتی اعتبار خواهد داشت که پارکینگ مذکور به عنوان 
پارکینگ عمومی و مازاد نیاز ملک مورد بهره برداری قرار گیرد.»

نامه هیئت امنای مسجد به نماینده ولی فقیه در مشهد در 
مورخ ۱۳۹۶/۴/۱۸

امضای جمعی از کسبه و اهالی محله و هیئت امنای مسجد 
در خصوص معضلات ترافیک ناشی از فعالیت مطب پزشکان 
و مجتمع های درمانی، از جمله پارکینگ بیمارستان مهر در 

این نامه دیده می شود.
رونوشت این نامه به  ریاست مجلس شورای اسلامی، نمایندگان 
مجلــس بحرینی وپژمان فــر و فرماندهی نیــروی انتظامی 
نقل قولی از غلامرضا فرودی رئیس بیمارستان مهر حضرت عباس(ع) در خراسان رضوی، شهردار منطقه یک و ... ارسال شده است.

خصوص استفاده مراجعه کنندگان بیمارستان در راستای روان سازی 
ترافیک  خیابان عارف

نامه مدیریت بیمارستان خطاب به هیئت امنای مسجد 
بعد از تجمع مقابل بیمارستان مورخ ۹۸/۹/۲۸

در بند اول این نامه مدیریت دستور مجدد و مؤکد به پرسنل 
پارکینگ بیمارستان داده است که با اولویت پذیرش کادر 
پزشکی و پرستاری، نسبت به پذیرش خودروهای مراجعان 

غیر مسئول اقدام کنند.

نامه هیئت امنای مسجد به نماینده ولی فقیه در مشهد در 
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QآسایشگاهQهایQبچهQبهQتدریسQخاطرQبهQمعتمدیQناصر
فیاضQبخش،QازQخیرQتحصیلQدرQهندQگذشت

آموختنزندگی
اولین معلم مدرسه معلولان

سال 13۶1 ابوالقاسم صالح آبادی، مربی و استاد ناصر معتمدی، تدریس 

بـه دانش آمـوزان معلـول آسایشـگاه فیاض بخـش را شروع کـرد. درواقـع 

او اولیـن معلـم دانش آمـوزان آسایشـگاه بود. چنـد میز در داخـل بخش و 

انتهای سـالن چیده شـده بود و بچه ها در همان فضـا درس می  خواندند.

سـال13۶4 مدرسـه فیاض بخـش زیرمجموعـه منطقـه آموزش وپـرورش 

تبادکان قرار گرفت و بعد از آن در سـال 13۷3 با سـاخت و تجهیز مدرسـه و 

کلاس درس در قطعه زمیـن داخل مجموعه فیاض بخش، امکان تدریس 

در مقاطـع بالاتر راهنمایی و دبیرسـتان برای بچه های آسایشـگاه فراهم 

شـد. آقا نـاصر این هـا را کـه تعریـف می کنـد،  ادامـه می دهـد: مدرسـه که 

سـاخته شـد، آقای صالح آبادی مدیریتش را به عهده گرفت و من به عنوان 

اولین معلم این مدرسـه، کار تدریس را شروع کردم. برادر معلولی در خانه 

داشـتم و تاحدودی با اوضاع و احوال معلولان آشـنا بـودم؛ به همین دلیل 

تدریـس به ایـن دانش آموزان را به عهـده گرفتم.

عشق مضاعف برای معلمی

ایـن معلـم می گویـد: بـا اطمینـان می توانـم بگویـم کـه تدریـس برای 

این بچه ها عشـق و صبوری بسـیار می طلبد و کار هرکسـی نیست. اگر 

شـما این صبوری و عشـق را نداشـته باشـید، نمی توانید بـه معلمی  در 

چنیـن محیطـی ادامـه بدهیـد. ایـن بچه هـا حتـی بـرای گرفـن قلم با 

مشـکلات بسـیار روبه رو هسـتند و طبعا این شرایط جسـمی  سـخت بر 

روحیـه و ذهـن آن هـا تأثیر می گـذارد؛ درواقـع این ها بچه هـای عادی 

نیسـتند کـه بتـوان با آن هـا برخورد یـا آن هـا را تنبیه کرد.

او ادامـه می دهـد: درس دادن در ایـن کلاس هـا نیز براسـاس توانایی 

ذهنـی و جسـمی  بچه هـا صـورت می گیـرد. آمـوزش و زمان بنـدی در 

ایـن کلاس هـا مثـل مـدارس عـادی نیسـت. مـا براسـاس اسـتعداد 

دانش آمـوزان بـه آن هـا آمـوزش می دهیـم؛ مثـلا اگـر دانش آمـوزان 

عـادی در یـک جلسـه، یـک درس را آمـوزش می بیننـد، مـا همان درس 

را در دو یـا سـه جلسـه آمـوزش می دهیـم.

بـه گفتـه او خیلـی از معلم ها بعـد از یک یا دوسـال انتقالـی می گیرند و 

تدریـس در مدارس عادی را انتخاب می کننـد؛ تصمیمی  که معتمدی 

نیـز گرفتـه بود، اما یک اتفـاق آن را تغییر داد.

او می گوید: دوسال از تدریسـم در فیاض بخش می گذشت. با حمایت 

یکـی از برادرهایـم امکان ادامـه تحصیل در رشـته مدیریـت در یکی از 

دانشـگاه های هنـد برایـم فراهـم شـد. همه چیـز آمـاده شـده بـود و هر 

لحظـه منتظـر رفـن بـودم. یـک روز سرکلاس انشـا از بچه ها خواسـتم 

کـه به عنـوان موضـوع انشـا بنویسـند بزرگ ترین آرزویشـان چیسـت.

انشـاها را نوشـتند. زمان خواندن و نمره دادن فرا رسـید. یکی از بچه ها 

نوشـته بـود:«بزرگ تریـن آرزویـم ایـن اسـت کـه کارهای شـخصی ام 

را بـدون اینکـه کسـی کمکـم کنـد، انجـام بدهم؛ چـون واقعـا خجالت 

می کشـم و شرمنده می شـوم.»

معتمـدی ادامـه می دهـد: از خوانـدن این انشـا خیلی شرمنده شـدم.

بـا خـودم فکـر کـردم مـا بـه چیزهایـی فکـر می کنیـم و ایـن بچه هـای 

معصـوم و بی گنـاه چـه آرزویـی دارنـد. بـه بـرادرم زنـگ زدم و گفتم من 

از رفـن بـه دانشـگاه هند منـرف شـده ام و تدریس بـا همیـن بچه ها 

را بـا جدیـت و دلسـوزی بیشـتری ادامه دادم.

«چندسـال قبـل، او خاطـره ای هـم از روز معلـم تعریـف می کنـد؛

دانش آمـوزی داشـتم کـه خیلـی پرخاشـگر و لجبـاز بـود. هر روشـی را 

برای سربه راه آوردن او انجام داده بودم، اما درسـت نشـد که نشـد. یک 

روز کـه خیلی دیـر به کلاس آمد، از بس کلافـه ام کرده بود، سرش فریاد 

زدم و مواخـذه اش کـردم. چشـمانش پـر از اشـک شـد. ناگهـان دیـدم 

کـه چیزی از دسـتش که پشـت ویلچـرش پنهان کـرده بود، افتـاد. تازه 

متوجـه موضوع شـدم، امـا کار از کار گذشـته بـود. آن بچه به مناسـبت 

روز معلـم رفتـه بـود و از باغچه گلـی چیده و برایم آورده بود کـه روز معلم 

را بـه من تبریـک بگویـد. خیلـی ناراحت شـدم. البته از دلـش درآوردم 

و هنـوز هـم با هـم دوسـتان خوبی هسـتیم.»

حسـینبرادرانفر|کلاس درس تقریبا شروع شـده اسـت، اما هنوز همه بچه هـا نیامده اند. معلم 
سراغ دیگـر دانش آمـوزان را می گیـرد. مهـدی دسـتش را بلند می کنـد و می گوید: آقـا اجازه ما 

دیدیـم علـی و رضا داشـتند خودشـان را برای آمـدن به کلاس آمـاده می کردنـد. در همین حین 

دو نوجوان نشسـته روی ویلچر وارد کلاس می شوند. معلم با لبخندی به استقبالشان می  رود. 

بعد از دست دادن و چاق سلامتی آن ها را به سمت میز بزرگشان هدایت می کند. اینجا مدرسه 

آسایشـگاه شـهید فیاض بخش در محلـه بهاران اسـت. معلمی بـرای این دانش آموزان عشـق 

می خواهد. ناصر معتمدی ۶۵سـال دارد و با ۲۵سـال سابقه تدریس برای معلولان سال هاست 

همـدم بچه های فیاض بخش اسـت. او که از قدیمی ترین و باسـابقه ترین معلمان این مجموعه 

اسـت، تدریس در آسایشـگاه فیاض بخش را زمانی شروع کرد که اولین مدرسه در این مجموعه  

سـاخته شـده بود. معتمدی مدرک لیسـانس امور تربیتی شـاخه مدیریت و برنامه ریزی دارد.

درس خوان شدم

تارخ دیانتیان

مـن دانش آمـوز درس خوانی نبـودم و علاقه ای هم به درس و مشـق نداشـتم.

یـک روز اسـتاد معتمـدی، مـن را بـا خـودش بـه بیـرون بـرد. اول سر کار بنّایی 

رفتیم. اسـتاد بنّا و کارگران را که مشـغول کار بودند، به من نشـان داد و گفت:

تـو توانایـی انجام این کار را داری ؟ گفتم: نه. بعد به یک کارگاه جوشـکاری در 

و پنجره سـازی رفتیـم. آنجـا هم به مـن گفت: تـو می توانی جوشـکاری کنی؟ 

گفتـم : نه. گفـت: پس چاره ای نـداری جز اینکـه درس بخوانی. اگـر بخواهی 

زندگی بهتری داشته باشی، باید درس بخوانی. استاد به جای نصیحت های 

دور و دراز عمـلا بـه مـن نشـان داد که چـاره ای جـز درس خواندن نـدارم و باید 

درس بخوانـم. ایـن بهتریـن خاطـره زندگـی ام اسـت.

درسـم را خواندم تا به دانشـگاه رسـیدم.

قهرمان لیگ برتر بسکتبال کشور

محمد نوریان

در کنـار درس خوانـدن بـا تشـویق معلمـم، آقـای معتمـدی، ورزش بسـکتبال معلولان 

را به صـورت حرفـه ای شروع کـردم. پیروزی هـای خوبـی هم داشـتم. من در آسایشـگاه 

فیاض بخـش بـزرگ شـده ام. بین سـال های 13۹۶تـا 13۹۷به تیم دسـته یک بـا ویلچر 

معلولان کشـور پیوسـتم و سـه قهرمانی و نایب قهرمانی سـوپر لیگ بسـکتبال معلولان 

کشـور را تجربه کـردم. اما به دلیل نداشـن حمایت هـای مالی، ورزش حرفـه ای را کنار 

گذاشـتم. بـرای خرید یـک ویلچـر مسـابقه ای، در کارگاه تزریـق پلاسـتیک کار کردم تا 

توانسـتم بـا هـمان حقـوق کـم، ویلچـر را بخرم. بـرای تمرینـات باشـگاهی و مسـابقات 

دوسـتانه و اسـتانی بایـد هزینـه چند میلیونـی پرداخت می کـردم اما 

چـون چنیـن پولی نداشـتم، ورزش را کنار گذاشـتم.

دور و دراز عمـلا بـه مـن نشـان داد که چـاره ای جـز درس خواندن نـدارم و باید 

درس بخوانـم. ایـن بهتریـن خاطـره زندگـی ام اسـت.

درسـم را خواندم تا به دانشـگاه رسـیدم.

دوسـتانه و اسـتانی بایـد هزینـه چند میلیونـی پرداخت می کـردم اما 

چـون چنیـن پولی نداشـتم، ورزش را کنار گذاشـتم.

تارخ دیانتیانمحمد نوریان
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سیرجانی|در کوچه پس کوچه های  قلعه آبکوه و در همسایگی مسجد جامع آن، قصابی قدیمی 
روزگار می گذرانـد کـه شصت سـالش تمـام شـده اسـت. تا نیم قـرن پیـش در مغـازه  حاج  محمد 

جلایری خیابانـی، به جز گوشـت ، از شـیر مـرغ تا جـان آدمیزاد پیدا می شـد، از حبوبـات و نان و 

پنیـر گرفتـه تا نفـت و داروهای گیاهـی و هیزم، زغال زیر کرسـی، مرغ و خـروس زنده.

خریدQگوسفندQازQمحمدآباد 
قبـل از اینکـه عمـو و پـدرش قصابـی راه بیندازنـد، مغازه شـان خوار بار فروشـی بـود کـه 

همه چیـز در آن پیـدا می شـد. بعدهـا کـه اختصاصـی گوشـت می فروختنـد، دو نفـر 

دیگـر را هـم بـه نام هـای محمـد باقریـان و کاظـم چوبـدار آوردنـد تـا بـا هـم کار کننـد. آن 

زمـان دام هـا از بـازار دام در محمدآبـاد کـه نزدیـک بولـوار شهید رسـتمی اسـت، تهیـه 

می  شـد. حاج محمـد کـه آن روزهـا را بـه یـاد دارد، می گویـد: خاطـرم هسـت صبـح سـحر 

در گرگ و میـش هـوا بـه بـازار دام می رفتیـم و گاه تـا پنجاه شصت گوسـفند می خریدیـم.

حیـاط خانه پـدری ام بـزرگ و پانصد مـتر بود و یـک قسـمتش مخصوص کشـتار دام بود.

دو نفـر سـلاخ داشـتیم کـه یکـی از آن هـا ماشـاءا... چوبـدار، بـرادر یکـی از شرکا بـود. از 

سـاعت 8 صبـح سـلاخی این پنجاه شـصت دام شروع می  شـد تا صـلات ظهر کـه همه چیز 

جمـع می شـد و حیـاط تمیـز بـود.

محمدآقـا کـه تمـام دوران کودکـی  و نوجوانـی و جوانـی اش را در کار قصابـی گذرانـده 

اسـت، تعریـف می کنـد: آن زمـان ایـن اطـراف بیابـان بـود. کارخانـه قنـد آبکـوه از اینجـا 

دیـده می شـد. مشـتری های مـا از ملک آبـاد و فلسـطین و خانه  هـای سـازمانی کارخانـه 

قنـد و آپارتمان هـای مرتفـع و ششصد دسـتگاه بودنـد .

ابتکارQپدرQبهQجایQحسابQدفتری 
حاج محمـد قصـاب از پول هـای حلبـی  یک شـاهی و دو شـاهی می گویـد کـه دست سـاز 

و ابتـکار  پـدرش بـود؛«ایـن سـکه ها بـا نـام و فامیلـی عباسـعلی جلایـری به عنـوان ژتـون بـه 

مشـتری ها داده می شـد.»

او ادامـه می دهـد: قدیـم مثـل الان پـول دسـت مـردم نبـود. زندگـی کارگرهـا بـا پولی که 

آخـر هـر مـاه از سرکارگـر یـا کارخانـه و اداره می گرفتنـد، می گذشـت. بـرای همیـن اکثر 

مغازه هـای خوار بـار و قصابی هـا حسـاب دفـتری داشـتند. پـدرم بـرای اینکـه حسـابش 

درسـت باشـد و اشـتباهی نشـود، تعداد زیـادی پـول حلبی با اسـم خودش درسـت کرده 

بـود. اول مـاه بـه آن هایـی کـه می شـناخت و تقاضـای خریـد نسـیه داشـتند، از آن پول 

مـی داد و در دفـتر، مقـدارش را می نوشـت. آن مشـتری تـا آخر مـاه با آن سـکه های 

حلبـی می توانسـت از قصابـی پـدرم و شرکا خریـد کنـد. آن سـکه مثـل ژتـون و 

یـک کالا بـرگ بـود، بـا این تفـاوت کـه آخـر مـاه بایـد آن پول هـای حلبی را 

تسـویه می کردنـد.

حاج محمـد از گوشـت های کوپنـی و یخـی هـم می گویـد کـه 

بعدهـا بـه بازار آمـد و کم کم زمزمـه جواز گرفـن قصاب ها هم 

شـنیده شـد؛« بعـد از انقـلاب روبـه روی همان بـازار دام،

کشـتارگاهی راه افتـاد؛ دام هـا زیر نظـر شـهرداری 

همان جـا ذبح می شـد و مُهـر می خـورد. از آن به 

بعـد فقـط قصاب هـای دارای پروانه کسـب  

از آن گوشـت های مهر شـده و یخـی کـه 

وارداتـی نیوزیلنـد و اسـترالیا  بود،

سـهم داشـتند.»

قدیمیقلعهآبکوهازخاطراتقصابیهایقدیممیگوید

خریدگوشتباپولحلبی
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بهعشقورزش
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محله

چه شد کاراته را برای ورزش انتخاب کردی؟

از بچگی علاقه زیادی به رشـته های رزمی داشـتم. کاراته برای من ورزش نیسـت؛ عشق 

اسـت. ایـن علاقـه به حدی اسـت که بـرای تأمین هزینه باشـگاه و لبـاس سر کار 

می روم تـا بتوانم هزینه هـای باشـگاه را تأمین کنم.

به ورزش دیگری هم علاقه داری؟

فوتبـال ورزش مورد علاقـه ام اسـت. الان هفتـه ای دو روز به سـالن ورزشـی 

می روم و فوتبال بازی می کنم. البته فوتبال بیشتر برایم جنبه سرگرمی دارد.

چه کسانی بیشر حمایتت می کنند؟

پـدر و مـادرم هر دو از مـن حمایت می کننـد، اما مادرم خیلـی همراهم 

اسـت. ما وضعیـت مالی متوسـطی داریم. تا چندسـال پیـش، مادرم 

همیشـه از پـول خـوراک و پوشـاک خانـواده صرفه جویـی می کـرد تا 

هزینه شـهریه و لباس ورزشـی ام را پرداخت کند. او در همه مسـابقات 

باشـگاهی و اسـتانی همراهم بود و تشـویقم می کرد.

از موفقیت هایت در این هشت سال بگو.

ایـن سـال ها در چنـد دوره مسـابقات باشـگاهی و اسـتانی حضـور 

داشـتم که حاصل آن، کسـب هفت مدال رنگارنگ و مقام اول تا سـومی 

مسـابقات بـود. چنـد هفتـه قبـل نیـز در مسـابقات کشـوری کاراتـه که 

در همـدان برگـزار شـد، شرکت کـردم و توانسـتم مقام سـوم مسـابقات 

کشـوری را به دسـت آورم.

یکی از خاطرات ورزشی ات 

را برایمان بگو.

در اولین مسابقات استانی، حریف قدری 

داشتم که بسیار حرفه ای بود  و توانست در اولین 

رقابت ورزشـی که بـا هم داشـتیم، شکسـتم بدهد.

به جـای غصه خـوردن، تـلاش و تمریـن کردم. سـال بعد 

در مسـابقات اسـتانی با همان فـرد رو دررو شـدم. او که حتی 

فکـر نمی کـرد شکسـتش بدهـم، با تمسـخر گفـت «آمـده ای یک 

بـار دیگر هم شکسـت بخوری؟» خیلی ناراحت شـدم. تمـام  نیرویم را 

جمـع کردم و در یک مبارزه سـخت، او را شکسـت دادم کـه  بهترین پیروزی 

و خاطره ورزشی ام است.

اوقات فراغتت را غیر از ورزش چگونه می گذرانی؟

بـه کتاب خواندن خیلـی علاقه دارم. کتاب شـعر و داسـتان های زیادی خوانـده ام. خواندن 

کتاب علاوه بر دادن اطلاعات و آگاهی بیشـتر، پندآموز و زندگی سـاز است. بخشی از کتاب هایی 

کـه می خوانم، درباره ورزش کاراته، فنون و بزرگان کاراته اسـت.

ورزش کاراته را تا کجا ادامه خواهی داد؟

تـا زمانی کـه سن وسـال و نیرویـم اجـازه بدهـد، کاراتـه را تـرک نخواهـم کـرد. عضویـت در تیـم ملـی کاراتـه و 

درخشـش در عرصه هـای بین المللـی آرزویم اسـت. بعـد از آن هـم می خواهم مـدرک مربیگـری ام را بگیرم 

و در محلـه خودمـان باشـگاه ورزشـی راه بینـدازم.

2منطقه

حسـینبرادرانفر|وقتی برای رسـیدن به هدفی سرسـخت باشـی، مشـکلات را راحت تر 
تحمـل می کنـی. محمد نظیف کار هفده سـاله هر روز سـطل رنگ دسـتش می گیـرد و همراه 

پـدر سر سـاختمان مـی رود تـا بتوانـد هزینه هـای ورزش را خودش تقبـل کند. گرفـتن مدال های 

طلایـی کاراته، انگیـزه او برای این تلاش هاسـت.

محمد از هشت سـال قبـل کاراته را شروع کرده اسـت. او موفقیت های ورزشـی اش را مدیون فداکاری های 

پدر و مـادرش می داند.

اسـت. ایـن علاقـه به حدی اسـت که بـرای تأمین هزینه باشـگاه و لبـاس سر کار 

می روم تـا بتوانم هزینه هـای باشـگاه را تأمین کنم

به ورزش دیگری هم علاقه داری؟

فوتبـال ورزش مورد علاقـه ام اسـت

می روم و فوتبال بازی می کنم

چه کسانی بیشر حمایتت می کنند؟

پـدر و مـادرم هر دو از مـن حمایت می کننـد

اسـت

همیشـه از پـول خـوراک و پوشـاک خانـواده صرفه جویـی می کـرد تا 

هزینه شـهریه و لباس ورزشـی ام را پرداخت کند

باشـگاهی و اسـتانی همراهم بود و تشـویقم می کرد

از موفقیت هایت در این هشت سال بگو

ایـن سـال ها در چنـد دوره مسـابقات باشـگاهی و اسـتانی حضـور 

داشـتم که حاصل آن

مسـابقات بـود

در همـدان برگـزار شـد

کشـوری را به دسـت آورم
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محبوبهفرامرزی| مغازه بی بی زهرا پاتوق شـاد و سـبزی اسـت که زن های همسـایه 
خیابـان حجـت در محلـه شـهید مطهـری مـدام در آن رفت و آمـد می کننـد. عطـر 

پیچیـده در فضـا انـگار رهگـذران آشـنا را جـذب می کنـد؛ شـاید هـم روی خـوش 

صاحـب مغـازه. سـیده زهرا حسـینی همیـن روزهـا پنجاه سـاله شـده اسـت. 

هجده سـال پیش، بیماری همسر و از کارافتادگی اش باعث شـد آسـتین بالا بزند 

و مخـارج خانـه را بـه عهـده بگیـرد. سال هاسـت بی بـی اسـت و میدان بـار. بی بی 

اسـت و انبوهی از سـبزی که باید تا عر پاک، شسـته، ریز و تحویل مشـتری شـود. 

بی بی زهـرا بـا زحمـت، چهـار فرزنـدش را بـه دنـدان کشـیده و از آب و گل در آورده 

اسـت. حالا دیگر درد و خسـتگی امانش را بریده اسـت و می خواهد یکی  دو سـال 

دیگر خـودش را بازنشسـته کند.

 بی پولی آن قدر عرصه را بر زهرا خانم تنگ کرد که 

پیش یکی از همسایه ها درد دل کرد. او هم راه و چاه 

کار را نشـانش داد. بی بـی کارش را از پاک کردن 

پنج کیلو سبزی شروع کرد و حالا هفت نفر برایش 

کار می کنند و روزی دویست سیصد کیلو سبزی 

تحویل مشتری می دهد.

 هر روز بی بی دویست کیلو سبزی  را از میدان بار 

می خَـرد. او و همـکارش همـه آن سـبزی ها را 

بعـد از پاییـن آوردن از ماشـین روی دوششـان 

می گذارنـد و به مغـازه می آورنـد. تحمل آن وزن 

باعـث واریس دسـت های بی بی شـده اسـت.

زهراخانم روزهای سـخت کم نداشـته است. 

او می گوید: دخـتر دومم را باردار بودم. صبح 

بایـد بـرای زایـمان بـه بیمارسـتان می رفتم؛ 

شـب قبلش در هوای سرد زمستان 150کیلو 

سـبزی را پـاک کـردم و شسـتم تـا کار مـردم 

عقـب نماند.

زمسـتان کـه می شـود، غصـه اش می گیـرد. دسـت های بی بـی 

به دلیـل شسـن سـبزی  بـا آب سرد تیـر می کشـد. او می گویـد: 

نیروهایـم فقـط سـبزی پـاک می کننـد؛ شسـن را خودم بـه عهده 

دارم کـه خاطـرم از تمیـزی جمـع باشـد.

زهره مولایی چند سـالی همسایه 

بی بـی بـود و مشـتری اش. هنـوز 

هـم گاه و بیـگاه بـه او سر می زنـد. 

او می گویـد: بی بـی آن قـدر تمیز 

است که خاطرمان از سبزی هایش 

جمـع اسـت. او بـرای مـا تکیه گاه 

اسـت. من و همـسرم هروقت پول 

کـم می آوریـم، یـادش می افتیم.

تیـغ سـبزی خردکن بی بـی روزی بیـن 8 تا 

10بار عوض می شـود. او در مغازه دسـتگاه 

چاقـو تیزکنـی دارد کـه بـا هـمان تیغ هـا را 

تیـز می کند.
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